
R. L. Schuursma Geluid en beeld als historische bron 

inleiding op de film 'Anton Mussert'.

Drs R. L. Schuursma studeGrde geschiedenis te Utrecht. Thans
is h~ als wetenschappel~k hoofdambtenaar verbonden aan het
Instituut voor Geschiedenis aldaar.
Op vrijdagavond 1 maart j.l. hield hij voorafgaaride "aan de
vertoning van de film 'Anton Mus~ertl voor het G. H. D.
lUbbo Emmius,l een lezing over I Geluid en beeld als histori
sche'bron I. De tekst daarvan~ door ons, van de geluids
band-gesch::r-;-en en door de heer Schuursma wat bijgewerkt en
ingekort, drukken we hieronder af. Het spreektaal-karakter
ervan is bewust gehandhaafr1.
Elders in dit nU1!lI"er vindt u de persoonlijke impressies '\ 2.l:

een vijftal bezoekers van de 'Mussert-avond ' •

Het spijt mij in zekere zin; dames en heren, dat mijn l'ezinf~

vooraf moet gaan aan de film, want ik kan mij levendig voorntelle:n
dat u heel diep in uw hart liever de film ziet dan weer een verhö..3.:·_
hoort. Maar het is nu eenmaal zo dat u hier als wetenschapsmensen
en belangstellenden voor de wetenschap bij elkaar zit en dat schept
zekere verplichtingen waaraan ik moet voldoen en waaraan u in dit
gezelscha~ moet voldoen. Ik zou dan ook graag van te voren een V8r

haal willen houden over de nieuwe bronnen voor de ge~chiedenis in
de vorm van geluid en beeld, over het werk dat daar aan vast zit,
over het werk dat we in Utrecht doen en over ,deze, film die·daar éin
van de uitkomsten van is.

In de eerste plaats de nieuwe bronnen. Onze moderne technie~.

die zoveel wordt vergu'isd, heeft in ieder geval de geschiedenis op
gescheept - hoe we daar verder nu over denlcen - met een zeer grote
hoeveelheid nieuw materiaal in de var:. van beeld Cl 6'Jlu.id.. foto,
film, geluidsopnamen en beelCband voor tele0_sier Dat is het mate-

_ riaal waarmee wij nu in het Geluidsarchief in Utrecht en de instel-
lingen, die daarmee in verbinding staan, te doen hebben.

, Graag eerst iets over de geschiedenis van deze bronnen.
De foto is al heel oud, u kent misschien wel foto's uit familie
archieven. U kent in ieder gev,3.1 verGeelde foto I s in het ovale lijstj:
van heel vroeger. Eigenlijk is de fot0 al van het begin'van de vorige
eeuw, maar men, is er pas in het midden van de vorige eeuw in,geslaagè
om hem zo te maken dat hij bruikbaar werd voor de praktijk, die wij
voor ons vak nodig hebben. In, het midden van de vorige eeuw zijn voor
het eerst reportages gemaakt van historische gebeurtenissen met be-'
hulp van foto's, b.v. in de Amerikaanse burgeroorlog, haarvan door
Matthew Era~een unieke collectie is gemaakt, nog wel met de zeer
ingewikkelde apparaten van die tijd: een wagen met paard ervoor, vol
met laboratoriumspulien en dergelijke. De fotols zijn er niet minder
uniek om. Pas aan het e~nd van de vorige eeuw slaagde men erin om
voldoende korte belichtingstijd te krijgen en om de foto op te nemen
op celluloid, zodat het mogelijk werd een grote reeks fotols snel
achter elkaar te registreren en dan ontstaat dè film. Want de film
is nie~s anders dan een reeks foto's.

Geluid is pas aan het eind van de vorige eeuw gekomen, om
precies te z~n in 1877, toen men er-"Voor het' eerst in slaagde het



vast te leggen op de wasrol, die inmiddels legendarisch is geworden.
Maar er z~n nog wasrollen en ze z~n zelfs nog bruikbaar. Veel bruik
b~rder bl~k de grammofoonplaat die in het zelfde jaar in principe
was uitgevonden, m~.r pas rond 1890 zo ver was ontwikkeld dat z~ adn
het grote publiek kon worden verkocht. Daarna kregen we natuurl~k de
combinatie van geluid en film: de geluidsfilm die pas tegen 1930
is gekomen. In de jaren I 50 van deze eeuw kwam de beeldband van de
televisie, waarop het mogel~k is geluid en film vast t~eggen

zonder tussenkomst van zeer ingewikkelde mechanische apparatuur zoals
11~'.é.m:;raI B

Zodra deze bronnen er waren is men ze gaan gebruiken voor de
geschiedenis. Vaak b~zonder slecht, vaak op een manier die ogensc~nlijk

prachtig lijkt, maar die achteraf verkeerd bl~kt te z~n, soms b~zonder

goed. Er is b.v. een foto bekend, die uniekl~~kt, maar het niet is :
de foto van de. fusillade van eon stel ~jzelaars t~dens de Commune
opstand in Par~s. Deze foto is een paar uur na de fusillade genomen,
met figuranten op dezelfde plaets tegen dezelfde muur. De film he~ft

in het begin v .1 documentair werk opgeleverd, waarvan een massa ver
loren is gegaan door slecht bewaren e.d••• Daarna is er een t~d geweest
- de tijd v~n de stomme fil~aarin men niet zo erg veel aan historische
documenten heLft gedaan. Met de geluidsfilm werd dat weer veel beter
en vooral t~dens de Tweede Wereldoorlog he0ft de film een ongeloof-
l~ke functie gehadb~ het maken van documenten vJor het grote publiek;
documenten, die v~or een deel voor ons van grote waarde z~u. Geluids
opnamen z~n pas van waarde geworden toende .radicromroepen stelselmatig
begonnen uitzenóingen op de plaat vast te leggen. Door allerlei tecè~ ..
nische oorzaken is dat pas gebeurd van ongeveer 1930 af. - ook in Ne
derland. Vandaar dat ons geluidsarchief in Utrecht begint met opnamen
uit 1933. Van de periode daarvóór is heel weinig overgeb~even en wat er
nog over is , is va~k van b~zonder slechte kwaliteit.

Er is in het algemeen ontzaggeJ~~ veel verloren gegaan door
slechte bewaring en door gebrek aan inz1cht, daar men nog de idee
miste dat hetrru teriaal wel eens van belang kon z~n, en hoe mooi het
overgebleven oude filmmateriaal - het brandbare 35 mm- materiaal 
ook in blikken gestopt is en in allerlei prachtige kluizen bewaard
wordt met preciese temperatuur en vochtigheidsgraad, het gaat toch
verloren door een chemisch proces, dat ongeacht de methoden van op
bergen doorga..l.t en dat een van de grote problemen vormt bij q.e archi
vering. We hebben b.v. in het Nederlands Filmmuseum 6.milj. meter
film liggen. Da~rvan is vermoedel~k 3 milj. meter van wetenschappelijk
nut en een groot deel da..l.rvan dreigt verloren te gaan. Ik heb twee
jaar geleden films in handen gehad die gaaf waren.en die ik kort
geleden in verpulverde staat zag.Dat is een verschrikkel~k probleem,
waar ~ op het ogenblik de regering voort probereh te interess~ren.

Omdat alleen de regering voldoende geld ter beschikkmng kan stellen
voor het conserveren: het overbrengen op modern 11 ... safety l1-materiaal.

Het archiveren van geluid is niet zeer kostbaar Het gaat voor
lopig in elk geval nog met behulp van de ba~d en een band kost zoals
U natuurlijk wel wee~iet zo erg veel. De geluidsapparatuur gaat noûit
een bedrag van F. 10.00v te boven en dat is toch eigenl~k heel weinig.
Maar b~ de film komen er heel andere eisen. Film moet worden bewaard
in filmkluizen met constante temperatuur van 8 graden bûven nul, met
een constante vochtigheid en nog allerlei andere voorzieningen. Zo'n
kluis kost al gauw 1 à2 tonDat is o.a. een reden waarom men i~ elk
geval hier in Nederland ~ rg laat begonnen is met het bewa (·.m van dit
ma~~iaal en het conserveren ervan in goede kluizen. Het is typerend
dat in ons land deze zaak nog in een beginstadium is, terwijl 'achter



het Dzeren Gor~n met grote regeringssteun het maximale gedaan wordt
van wat er op dit gebied mogel~k is.

Archivering van film en geluid is eigenl~k nooit een zaak geweest
van het Rijk en zeker niet van de Rijksarchieveri of van de Gemeente
archieven. Het is natuurl~k zo dat de archiefwet- voor zover ik dat
weet ook niet eist dat een llijks of Gemeénteafchief ~i0h gaat be-
moeien met het verzamelen vaL zaken, die niet door het Rijk of die ge
meente worden nagelaten. W~ kunnen nu wel zeggen: een of andere
amateur heeft een aardige film gemaakt van de laatste stoomtram in
Bergen, N.~ Holland. Bewa~r hem, berg hem op, maar dit archief kan vol
komen'terecht'zeggen, dat het alleen die dingen bewaalt) die door de
gemeente Alkmaar 7,~n ge?rOd_LlcE;~rcl. H8~c j,s nie+, temin goed dat bepaalde

'gemeentearchieven, Rotterdam, Amsterdam, Utrecht en Arnhem er toe ge
ko'men zijn om toch geluid en film te conserveren en te bewaren voor
zover' het voor die gemeente van gelang is , ook al is het niet door
het bestuur van die gameonte geproduceerd.

Daarnaast kennen we archieven van Radio en T.V. maar die z~n

natuurl~k uitsluitend open voor de gebruikers van die instellingen.
Het z~n overigens zeer behartenswaal'dige archieven, waar heel nuttig
werk wordt gedaan. Ee~ firma als Polygoon heeft ook ve01 film bewaaTà,
maar heeft eigenli;; ( Liet de gelegenhej.d om het goed te conse-rveren.
Dan is er de R. V.D. , U allen wel bekend, zij het meer uit hoofde van
de voorlichting rondom het K.)!ünklijk Huis of' over een Kabinetscrisis.
De R.V.D. heeft een zeer groot filmarchief, waaruit veel materiaal
voor deze Mussert~ilQ is geput.~en a~chief dat wel openbaar is in de
zin dat iedereen , die serieus belangstelling he~ft , daar allerleJ.
kan gaan zien, maar daar bl~ft het ook b~. Men kan daar niet 'zomaar
films weghalen om te vèrtonen aan studenten of aan-andere belamgstel·
lenden. We hebben tenslotte nog in Nederland het Filmmuseum ..Taal' ik ne::
oversprak. Een zeer lovenswaardige instelling, een particuliere stich
ting met gedeeltelijke rijkssubsidie. ~r gebeurt daar nog veel en veel t<::
weinig aan conserveren. We zouden er veel meer willen doen, maar er ~s

te weinig geld.
In Utrecht is er in 1962 in het geluidsarchief voor het eerst

een begin g8maakt met ar ciliveriq; , z;j L'·Jt alleen l:~.~ :::::'':'1' van 'geluid,
door wetenschapsmensen zelf. : ~:t initiatief voo~ het geluidsarchief
is gekomen van Prof. Brandt, die Llmiddelu helaas is overleden.
De Universiteit heeft eT veel aan meegewerkt, heeft er veel geld in
willen steken Gn het is nu , voor zo ver ik het als beheerder mag zeg-'
gen een prett~g en gced werkend arch:,ef gevTorden, wa..... r we veel kunnen
doen zonder dat we direct 0~ fi~a~~~öle barrières stuiten. In dezelf
de tijd z~n er co~t&ûten g81egd met mensen in Ams+prdam, die ~ezig waren
met het documenteren van het Filmmateriaal dat e~ ia Nederland is en
dat voor de wete'1schapsmensen in het algemeen mogel"k van belang kan zijm.
zijn, evenals het buitenlandse, dat bertekking hee~"<·' op Nederland en
dat eigenlijk hier zou moeten komen om door ons gebruikt te worden.
We hebben in samenwerking met die mensen in Amsterdam een commissie
gemaakt. In die groep zit in de aerste plaats - het is voor het gemak,
dat ik dat eerst noem - ons geluidsarchief Prof. Brandt heeft van het
begin af aan in de co~~issie gewerkt . Voorts het Filmmuseum, dat in
dit geval ook de lever.... :s.ncier van materiaal is en het Dialectenburean
van de Koninkl~ke Akademie van w~tenschappen , dat natuurlijk zeer
geïnteresseerd is in geluid; Het 1nstituut voor culturele antropo-
logie in Leiden van Prof. Gerbrands ; het Documentatiecentrum Nieuwste
Geschiedenis in Amsterdam van Prof. Fr. de Jong en tenslotte nog
de Stichting Film en Wetenschap in Utrecht, een interuniversitaire
stichting, die voor het hogeronderwijs films produceert en die ook



deze film over Mussert heeft gemaakt.
W~ hebben het zover weten te brengen, dat het Ministerie van

Onderwijs ons rechtstr~eks subsidie verstrekt, die het vorig jaar zelfs
drastisch verhoogd is. We hppen dat het zo door gaat en dan ziet U
dus dat de regering te midden van een bestedingsbeverkin~- ook voor
het hoger onder~s het nut is gaan inzien van audiovisuefl werk voor
de wetenschappen en bereid is tegen de hele richting van financiën
van de overheid in, ,daar juist grote steun aan te geven. Maar dit is
onder'éénvoorwaarde gebeurd: dat zowel deze groep in Amsterdam, die
de Stichting Beeld en Klankdocumentatie voor Wetenschap hee~ en ons
geluidsarchief worden samengevoegd tot een nieuwe afdeling in de Stich
ting Film en Wetenschap in Utrecht. Deze stichting heeft een bestuur
van hoogleraren uit alle universiteiten en hogescholen in Nederland.
Z~ wil ons wel opnemen, mits de nodige financiën er natuurl~k b~komen.
Uit de samenwerking van ons geluidsarchief en de stichting Beeld en
Klank is een kaartsysteem ontstaan, dat gemaakt is om alle geluids en
beeldoppamen in Nederland samen te brengen in de nieuwe afdeling b~

de Stidting Film en Wetenschap, met een goed trefwoordensysteem en met
natltllrl~k in de toekomst de cmmputer om het gemakkelijk toegankelijk te
I:lakon.

We vragen ons af - althans ik heb het gedaan en U zal het mis
schien ook doen- waarom deze zaken niet veel eerder z~n gebeurd. Waar
om is men niet direct , toen beeld en geluid zich als bron aanboden,
begonnen met het goed bewaren en gebruiken. Het is toch eigenl~k voor
de hand liggend dat we na al die eeuwen van verwaarlozing vàn schrif
tel~k materiaal - waar we trouwens aan het begin van deze eeuw wel
overheen waren - direct een goede aanpak zouden maken met het geluid
en beeld. Het is niet gebeurd. Dit komt,geloof ik, vooral omdat histo
rici vergroeid z~n met schriftel~k materiaal. Ze worf~n opgeleid met
schriftel~k materiaal en de hele traditie is daarb~ op schriftel~k

materiaal gericht. 7e willen dan nog wel eens een monument gaan be
k~ken, maar het is toch het geschrift dat alt~d dient als bron van
kennis en als enige betrouwbare bron van kennis, terwijl met name de
film althans lange t~d in een kwade reuk gestaan heeft en b~ sommige
historici nog staat.

Ik herinner m~ nog goed dat ik - ik geloof vier jaar geleden 
op het toenmalig filologencongres een lezing heb gehouden over het
geluidsarchief - ik was toen nog helemaal niet bezig met film, er.was
alleen n0ci maar geluid - en dat ik deze moderne bron voor geschiedenis
principieel aan de orde stelde - een tikje scherp misschien - en dat
Prof. Manning opponeerde en de waarde van dit materiaal ontkende, mis
schien niet helemaal zonder grond. Maar voor m~ toch te weinig grond
om in dit geval ongel~k te erkennen. Ik ben enige jaren later in N~megen

terug geweest met een andere lezing die wel over dezelfde materie ging
maar vanuit andere aspecten werkte en heb toen enig geluid laten horen.
Ik moet wel toegeven, dat ik het geluid er voor uit had gezocht in de
veronderstelling beter het bewijs van de wadrde te kunnen leveren , dan
ik indert~d op het filologencongres had kunnen doen.Prof. Manning, die
er weer b~ was,heeft zich daarop volkomen bekeerd.We moeten historici,
die uit zichzelf niet gemakkel~k tot dit materiaal komen, omdat ze nu
eenmaal 11. alpha IS 11 zijn op de juiste wijze confronteren met de techniek
en wat ermee gedaan kan wordenen dan is het mogel~k om althans een
beperkt nut van deze niepwe bron 'aan te, tonen.

Een ander punt. Het ar,chiveren van audio-visueel materiaal is een
kwestie van geld,' het is heel duur. Je kunt wel een bibliothee~ met
betrekkel~k weinig kosten opzetten - u zult hier nu wel weten hoe kost
baar overigens een instituut en hoe kostbaar een bibliotheek is - maar



wanneer je met audio-visueel materiaal gaat werken dan wordt het
algauw het vijf- tot tienvoudige. Het is niet voor niets dat men in
historische wereld en in de alfa-wereld in het algemeen, waar tech
niek nooit was binnengedrongen, is teruggeschrokken voor deze fi
nanciële consequenties.

Dit neemt niet weg dat ik heel goed weet dat met name de
film ook andere nadelen heeft. Geluid is een vrij eenvoudige zaak.
'Er zijn geluidsopnamen die iets hebben vastgelegd, dat niet op schrift
staat. We kunnen die geluidsopnamen.op de schrijfmachine overnemen
en dan hebben we een nieuwe schriftelijke bron die volkomen gelijk
waardig is aan een direct op schrift gestelde bron. Zo hebben we
een aantal opnamen in ons geluidsarchief die niet elders op schrift
staan en die wezenlijke informatie kunnen geven over een bepaald ter
rein. Over het geheel genomen is dat aantal vrij gering, maar het
komt voor. Een andere zaak is dat je met de toon een nieuwe dimen
sie toevoegt aan de bron. Wanneer u Hitier leest - b.v. in de uit
gave van Max Domarus, Redevoeringen van Hitier, (met alle beper
kingen een heel nuttig stuk werk) - is het eigenlijk vlakke, niets
zeggende taal. Het is het gewone lege, holle gepraat van zovele van
deze politici. Maar pas wanneer je Hitier hoort en ook nog ziet
(maar horen is al heel wat; het is soms beter om de rede alleen
maar te horen omdat je je dan veel beter concentreert op de inhoud)
dan heb je opeens veel meer begrip voor zijn invloed. Ik zou u eigen-
lijk moeten uitdagen om mee naar Utrecht te komen, (op zichzelf een
heel nuttige gebeurtenis in uw historisch leven, net zo goed als
het voor mij erg fijn is om weer in Groningen te zijn) om eens mee te
doen met wat wij binnenkort met een paar werkgroepen van prof. Van
der Dunk doen: een complete rede van Hitier beluisteren, anderhalf
uur lang. Zo'n rede is iets waar zelfs iemand die een grote afkeer
heeft van het fascisme, diep van onder de indruk komt. De stiltes,
het applaus, het inzetten van de stem, het omhoog klimmen van de
modulatie van die stem, het zijn zaken die naar mijn mening onmisbaar
zijn voor toekomstige historici, wanneer zij onze tijd bestuderen. Ik
zou u ook opnamen kunnen laten horen van Soekarno en ~elfs van
Colijn waar dit zeker ooK valt te demonstreren.

Geluid is wat dat betreft heel wat minder problematisch dan
film. Film ziet u normaal gesproken in een donkere zaal en dan
meestal in een stemming die ver af is van het normale historisch
kritische onderzoek. Je gaat naar de bioscoop met een heel ander·
doel dan waarvoor we hier heen gingen - tenminste dat mag ik aan
nemen. De film is iets dat ons benevelt, de film is iets dat ons
in roes brengt. Het zit hem vooral in de duisternis, maar het komt
ook doordat de film onherroepelijk voorbijgaat en een bedriegelijke
opeenvolging heeft van beelden die afzonderlijk gezien niet zo be
drieglijk zijn of misschien veel bedrieglijker dan we dachten. Dit
zijn redenen waarom veel historici van de film. afstand doen - zeggen:
dit is geen goed middel voor ons, dit emotioneert ons veel te veel
bij het zien, dit benevelt ons kritisch inzicht en daarom kunnen we
er niet mee werken. Dit inzicht berust echter op een misverstand
of op gebrek aan kennis van de film. De film geeft zijn geheimen
even goed prijs als een schriftelijke bron.

Wanneer we de film draaien op de z.g~ viewirig-tafel (een
grote tafel met schijven waarop je de film kunt leggen en waarbij je
op een klein schermpje het beeld. ziet) kan je dat doen terwijl de
lamp erbij aan is. Je begint met een notitieblok vóór je daarna kan
je de film beeld voor beeld bewegen, achteruit iaten gaan, vooruit,



traag en snel. Je kunt een schaar pakken en de film in stukken uit
een nemen. We kunnen b~ voorbeeld een journaal van een rede van
Ooebbels op film (meestal een aantal fragmenten want film was en is
duur!) vergel~ken met de complete opname in geluid en daarb~ de vol
orde van de fragmenten aan de hand van de geluidsopname~ controleren
en'eventueel in de juiste vor:. brengen. We kunnen de film beeldje
voor beeldje onderzoeken. We kunnen vervolgens de muziek af splitsen
van de spraak, de bekende Wagneriaanse muziek van de 'Wochenschau'.
le ondergaan dan opeens de film heel anders dan eerst, want we z~n

erg vatbaar voor muziek, tenminste de meesten van 'ons.
Als we dan het zo bewerkte jou~naal nog eens projecteren op

het grote doek, in een donkere zaa~, dan zien we de film zoals h~

gezien zou moeten worden en dan bl~kt h~ een hele goede bron te z~n.

We kunnen met name de manieren van propaganda van het Derde Rijk meer
indringend gaan bestuderen. Nu bl~ft daarb~ natuurl~k de factor dat
de film oppervlakkig is, althans dat moeten w~ als historici wel aan
nemen. Film legt alleen maar de buitenkant van de dingen vast, dringt
niet achter de dingen. Natuurl~k dringt een goede cineast, Fellini
b.v., wèl achter de dingen, maar het is niet zozeer de film zelf die
dat doet, nee, het is de manier wa~rop h~ opnamen monteert, waarop
h~ de camera hanteert, een zeer subjectieve manier van doen. Wanneer
we k~ken naar documentair filmmateriaal gaan we ervan uit dat de
camera aan de buitenkant bl~ft. Nu is dit al veel waard. We zien nu
de omgeving waarin de historische gebeurtenissen zich afspeelden.
We ontwikkelen daardoor ons verbeeldingsvermogen, waardoor we ook
beter vragen kunnen 5aan stellen aan de stof. Er z~n bepaalde ter
reinen - ik noemde al de propaganda - waar de film veel meer is dan
alleen een hulpmiddel om onze verbeeldingskracht'te ontwikkelen. Daar
is h~ wel degel~k een primaire bron van kennis die even onvervang
baar is als enig ander middel dat diep in de geschiedenis van onze
t~d doordringt.

Geluid komt in het algemeen meer achter de oppervlakte. De
microfoon vangt onze woorden en u zult het me eens z~n dat spreken
voor de meeste mensen althans iéts ~e~r het gevolg j,s V8n een geor
ganiseerd denkproces, dan bew:gen of mimiek. U begr~pt dat film en
geluid samen een maximaal effect bereiken. Wel kunnen geluid en film
samen ook erg verwarrend werken, hetgeen toch weer een beneveling
van het kritisch vermogen met zich mee brengt. Dit ~al wel samenhan
gen met het feit dat film ons via het oog bereir.t zoals iedere andere
historische bron, terwijl het g~luid via het oor tot ons komt. Twee
heel verschillende processen waarvoor men eigenlijk deskundigen op
allerlei terreinen zou moeten raadplegen.

Geven beeld en geluid ons de mogelijkheid om onze instructie
aan studenten te verbeteren? Laten we de film over Mussert als voor
beeld nemen. We kunnen hem gebruiken als middel om de kennisover
dracht te vergroten b~ een onderwerp als de N.S.B. Als u tien werk
colleges hebt besteed aan de N.S.B. dan weet u veel van deze beweging
af, tenminste dat mag ik aannemen. Wanneer u dan gevraagd wordt naar
het 'beeld' van de N.S.B., het 'beeld' van die tijd; dan moet u het
echter laten afweten. U hebt veel foto's gezien, maar dat is niet
vcldoende. In dat geval kan deze film een hulpmiddel z~n om ook het
beeld aan uw kennis toe te voegen. Ik voor m~ geloof - maar ik moet
toegeven Qat deze zaak nog he81 weinig onderzocht is - dat daardoor
de andere kennis, de diepr:r liggende kennis ook beter in u doordringt
en bekl~ft. '

De film over Mussert is gemaakt naar aanleiding van een werk
college van Prof. Brandt over de N.S.B. en over Mussert. Ook is er



een film over "De slag om Arnhem" vervaardigd aan de hand van materiaal
dat nog niet of slecht was verwerkt. Deze film behandelt de laatste
~aanden van de oorlog, vanaf de invasie tot de slag om Arnhem, een
zeer belangrijk aspect uit de Tweede Wereldoorlog. We hebben met kaarten
en allerlei andere mogelijkheden, die de film h~eft, dit aspect in kort
bes.tek duidelijk willen makgn. We hebben nu een film over Colijn op stapel
staan, in dezelfde trant als die over Mussert, zij het filmisch veel .
bewerkelijker. Het is onze bedoeling een reeks films te maken, die niet
alleen voor het hoger onderv~s maar ook voor het middelbaar onderwijs
geschikt zijn •. Ik heb het iq.ee dat we pas aan het begin staan van de
mogelijkheden die film, geluia en T.V. ons bieden en dat er met noeste
ijver en veel .studie het nodige gedaan kan worden, dat o.a. ook zou kun
nen bijdragen tot de zo gewenste studieverkorting.

~og enkele woorden over de film om Mussert. Hij is zeer beperkt
van opzet en bevat alleen. filmfragm.enten, dus geen foto I s, stills e.d ••
Toen we begonnen.- dat;is een jaar of drie geleden - waren we namelijk
heel erg puriteins. Dat ligt niet alleen aan mij, het lag ook aan de
cineasten van Film en We.tenschap: meestal vrij ·jong~,J.,;ieden die met
enorm veel enthousiasme van de Filmakademie waren gekomen en bereid
waren met wetenschapsmensen samen te werken. Hun opvatting was: we
maken uitsluitend film en dan moeten de historici maar zien dat ze
elders foto's, kranten e.d. vandaan halen. Ze moeten maar moeite doen om
ook eens een fotoboek over Mussert te maken. Wij maken all één een film,
die náást ander materiaal kan worden gebruikt.

We zijn begonnèn met zoeken naar materiaal. De R.V.D. bleek daar
van het meeste te hebben. Het filmmuseum had ook iets, PolygQon had
zelfs veél, maar Plygoon is heel duur en die bijdrage hebben we dan ook
la~en varen. We konden dat doen omdat het meeste materiaal van Polygoon
ook wel bij de R.V.D. te vinden was. De R.V.D. heeft ons zeer gUl zijn
films ter beschikking gesteld voor het beperkte doel dat wij on~ toen
voor ogen stelden, n.l. een film over Mussert voor het hogeronderwijs.
Wij hebben daarpp de journaal-fragmenten, voor zover we die wilden ge
bruiken, zonder meer aaneen geregen en er geen trucages tussen gevoegd.
We hebben in het algemean heel weinig aan de fragmenten veranderd en
hoogstens stukken weggehaald eie volmaakt onbelangrijk waren en de
film nodeloos verlengde:1. Gedeeltelijk is de commentaar uit de oude
journaals gehandhaafd.

We wilden vooral Mussert zoveel mogelijk zelf aan het w~?rd laten.
Het commentaar, de toellchting is daarom heel sober en geeft alleen een
enkel gegeven, een enkel verbindend element waar het niet anders kan.
Omdat we filmisch materiaal hebben gebruikt, moesten we ons beperken
tot de jaren waarui t nog film over was e.n tot di-e filmfragment en , die
kwalitatief nog bruikbaar waren. Er is b.v. nog wel een fragment uit
1933, maar zo slecht dat we dat niet konden gebruiken. Daarom begint
de film in 1934. (terwijl de N.S.B. in 1931 isO"pgericht) en eindigt
alweer in 1935 omdat er uit de tijd van 1936· tot 1940 niets voor handen
was, althans niets dat de moeite waard was. Van 1940 tot 1945 is er wel
veel materiaal en we hebben veel moeilijkheden g~had met de selectie, een
probleem dat u natuurlijk uit andere bronnen ook wel kent. Vooral bij de
contemporaine geschiedenis is de kwestie van selectie immers een van de
meest kardinale punten.

De film is tenslotte gemonteerd zonder emotionele effecten, zon
der pakkende, boeiende overgangen. We hebben hem dus heel anders gemon
teerd dan gebruikelijk is voor de T. V., waar de beelden heel gemakkelijk
en vlot over ons worden uitgestort. Hierin äteekt een van de redenen
waarom ik deze film helemaal niet gaschikt acht voor de T.V., afgezien
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van het feit dat de begeleidende tekst zO,sober is dat het wel eens
kon zDn dat mensen die niet zo goed thuis zDn in de geschiedenis als u
en ik hem'verkeerd begrDpen en aanvoelen als propaganda voor, Mussert.
U moet echter kDken met uw historisch-kritische zin en dan zult u wel
merken dat de film allermins in'die richting wDst. Toen de film een
maal vrD kwam voor vertoningen buiteh het hoger onderwijs - een zaak die
zoals u misschien wel weet enige strubbelingen gegeven heeft die meer
op"misverstanden berust hebben dan op werkelijke onwil - werd hij zoveel

'aangevraagd, dat we binnen korte tDd meer k9pieën hebben moeten laten
'maken. Er zijn nu vier kopieën doorlopend in omloop.

'De volledige titel luidt: "AAton Mussert, oorspronkelDke op
namen uit de' jaren 1934-1945".
Samenstelling en commentaar Drs R.L. Schuursma.
Productie Jan Boon. Titelontwerp Anthony van Saane.
De film werd vervaardigd door de Stichting Film en Wp,ten
schap-Universitaire Film te Utrecht (1966) in opdracht van
h~t Instituut voor Geschiedenis van de Rijksuniversiteit
te Utrecht.
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